
منتظر واكنش مسئولان هستيم
هنرمندان كشورمان با انتشار متن ها و عكس هايي خواهان پيگيري مسئولان كشور در مورد 
تجاوز پليس عربستان به دو نو جوان ايراني هستند. امير جعفري بازيگر تئاتر، سينما و تلويزيون 
در صفحه اينستاگرامش عكسي را منتشر كرده و متني را خطاب به مسئولان نوشته است؛»ما 

منتظر واكنش مسئولان به اين عمل زشت هستيم. به شرف ايراني تجاوز شده.« 
الهام پاوه نژاد بازيگر كشورمان هم كه به تازگي آلبوم موسيقي با دكلمه وي منتشر 
شده است، متني را در صفحه اينس��تاگرامش منتشر كرده؛ از نا مردي هاي 
روزگار به تو پناه مي آوريم براي راز و نياز و اس��تغاثه آن وقت... كس��ي 
جوابگو هست؟« مليكا شريفي نيا هم در همين شبكه اجتماعي نوشته: 
»به راس��تي كه قباح��ت دارد بي حرمتي به ميهمان��ان در هر مكان و 
به هر طريق و ش��گفتا از اين عمل وحش��يانه و ش��نيع كه 
سخت منقلب مي سازد حال هر انساني را؛ بي حرمتي به 

ميهمانان خدا در خانه اش!«

نوشدارويي قبل از مرگ سهراب!
   مصطفي شاه كرمي

امس��ال پنج فيلم »رخ ديوانه« ابوالحسن داوودي، 
»ايران برگر« مسعود جعفري جوزاني، »استراحت 
مطلق« عبدالرضا كاهاني، »طعم ش��يرين خيال« 
كمال تبريزي و »روباه« بهروز افخمي براي اكران 
نوروز انتخاب ش��دند. بنابر آنچ��ه در گزارش هاي 
متعدد چند هفته گذشته آمده است، ميزان فروش 
سه هفته اي نوروزي امسال نسبت به مدت مشابه 
س��ال قبل افت حدود 50 درصدي را تجربه كرده 
است. »ايران برگر« كه عنوان نخست جدول اكران 
و پرفروش ترين فيلم روزهاي نوروز را با فروش يك 
ميليارد توماني به خود اختصاص داده بود؛ در يك 
هفته اخير هم توانسته با ادامه روند صعودي و فروش 
بالا و قابل توجه چند وقت اخيرش، گيشه اش را به 
رقم 2 ميليارد تومان نزديك كند و همچنان در صدر 
جدول پرفروش ترين فيلم هاي اكران نوروزي قرار 
دارد. البته در اين ميان فيلم »رخ ديوانه« ابوالحسن 
داوودي نيز با حدود يك ميلي��ارد و 200 ميليون 
تومان فروش در رتبه دوم و فيلم »استراحت مطلق« 

عبدالرضا كاهاني نيز در پله سوم قرار دارد. 
 فيلم س��ينمايي »اي��ران برگ��ر« جديدترين اثر 
سينمايي »مسعود جعفري جوزاني« است كه هم 
اكنون در قالب طرح اكران نوروزي در سينما بهمن 
ملاير نيز همانند ساير سينماهاي كشور روي پرده 
رفته است. اين فيلم پنج شنبه شب هفته گذشته، 
يك شب به يادماندني و بي نظير را پشت سرگذاشت 
به طوري كه تمام صندلي هاي اين س��ينما، مملو 
از جمعيت بود تا جايي كه تعدادي از تماش��اگران 
مجبور ش��دند به دليل كمبود ج��ا و صندلي روي 
پله هاي راهرو ي��ا حتي روي زمين بنش��ينند. در 
واقع حضور اين تعداد از تماشاگران در اين سينما 
بي سابقه بوده و با اين استقبال و ديدن فيلمي كه با 
گويش آنها ساخته شده است، ركورد تعداد حضور 
تماشاگر از يك فيلم در شهرستان ملاير شكسته 
شد.  با تمام اين تفاسير و به رغم ركوردهايي كه فيلم 
»ايران برگر« به كارگرداني مسعود جعفري جوزاني 
در حال شكستن و پش��ت سرگذاشتن آنها است، 
اين فيلم در جريان برپايي جش��نواره سي و سوم 
فيلم فجر و در بخش آراي مردمي مورد بي مهري 
مسئولان خانه سينما كه مس��ئوليت جمع آوري، 
صيانت و اعلام آراي مردمي را بر عهده داشتند؛ قرار 

گرفت! در اين جشنواره فيلمي مانند »ايران برگر« 
كه اتفاقاً دست اندركاران جش��نواره مرتباً درباره 
سانس هاي فوق العاده آن خبررساني مي كردند و هر 
روز خبري از حجم استقبال قابل توجه مخاطبان در 
روز و شب گذشته جشنواره اعلام مي شد، جايي در 
ميان سه فيلم برتر آراي مردمي كه از جانب خانه 
سينما اعلام شد، نداشت و همين مسئله باعث ايجاد 
شك و شبهه هاي زيادي درباره صحت و سقم اخبار 
اين آرا و احتمال دس��تكاري ك��ردن آنها به گوش 
مي رسيد. نهايتاً در جشنواره سي و سوم اين فيلم 
»رخ ديوانه« بود كه عنوان فيلم مردمي جشنواره را 
از آن خود كرد و به دنبال آن نيز»عصر يخبندان« 
و»كوچه بي نام« قرار گرفتند، با اين حال هيچ نامي 
از »ايران برگر« در هيچ كجاي اين فهرس��ت نبود. 
حال امروز اگر آمار فروش نوروزي و اختلاف بيش 
از نيم ميليارد توماني را كه ميان رقم فروش »ايران 
برگر« و »رخ ديوانه« وجود دارد مجدداً ملاك نظر 

قرار بدهيم، باز هم ش��ك و ش��بهه ها درباره آراي 
مردمي خانه س��ينما بيش��تر از قبل مي شود. چه 
اينكه »ايران برگر« تا به امروز رقم فروش بيش از 
2 ميليارد تومان را تجربه كرده است و اين در حالي 
اس��ت كه در همين بازه زماني فيلم »رخ ديوانه« 

فروشي حدود يك ميليارد و نيم داشته است. 
از سوي ديگر اختلاف فروش نيم ميليارد توماني 
بين اين دو فيلم در شرايطي رخ داده است كه »رخ 
ديوانه« تقريباً از همان ابتداي اكران عمومي اش، 
تيزرهاي تلويزيوني فراواني داشته است اما »ايران 
برگر« تمام يك هفته اول نوروز را بدون تيزر روي 
پرده بوده است. حالا اين اختلاف فروش را بگذاريد 
كنار آراي مردمي)!( كه خانه سينما در جشنواره 
سي و س��وم اعلام كرد و ليس��تي كه نام »ايران 
برگر« حتي در ميان پنج فيل��م اول آن هم ديده 
نشد. اما يك نكته اساس��ي درباره اين فيلم و نگاه 
فيلمسازاني مثل جعفري جوزاني اينكه در برهه 
زماني و شرايطي كه در آن قرار داريم، فيلمسازان با 
ساخت آثاري كه در آنها به احتمال تقابل انديشه ها 
و خواس��ته ها اش��اره مي كنند تا از اعوجاجات و 
انحرافات احتمالي در مس��ير حركت كلي جامعه 
ضمن تذكار و انذار، جلوگيري به عمل بياورند. به 
كلام ديگر فيلمساز و اثرش بايد به عنوان ديده بان 
عمل كرده و راه حل و درمان هر پيشامد و اتفاقي 
را پيش از وقوع انديش��ه كنند و آثارشان مصداق 

نوشدارو بعد از مرگ سهراب نباشد.

باز هم يك فيلم با محتواي طنز سياسي گيشه سينماها را لرزاند

ماهيگيري از دعواي عرب و عجم
اتفاق شرم آوري كه در جده افتاد، اين روزها باعث داغ شدن بحث 
تقابل عرب و عجم، در فضاي مجازي ش��ده است. بحثي كه هر از 
چند گاه با يك اتفاق مثل بازي پرسپوليس و تيم النصر عربستان 
با همه حواشي هايش داغ تر مي شود و بخشي از كاربران را به خود 
مشغول مي كند. اما آيا در پس اين دعواها هدفي دنبال مي شود؟ 
حادثه جده و تجاوز نظامي عربستان سعودي به يمن، به يكي از 
موضوعات اصلي گفت و گوي مردم در سطح جامعه تبديل شده 
و طبق معمول در فضاي مجازي و شبكه هاي اجتماعي نيز نمود 
دارد. اما يكي از بحث هايي كه در حاش��يه موضوع اصلي ش��كل 
گرفته، دعواي س��اختگي عرب و عجم و دامن زدن به احساسات 
ملي گرايانه اي اس��ت كه گاهي رنگ و بوي نژادپرس��تي به خود 
مي گيرد. بعضي از كاربران اعتقاد دارند اقدامات اخير عربس��تان 

باعث افزايش نفرت ايراني ها از اعراب شده است. 
در واقع جنگي كه عربستان سعودي به راه انداخته، باعث دامن زدن 
به بحث عرب ستيزي در جامعه ايراني شده است. اگرچه احساسات 
ملي گرايانه را مي توان به دو بخش غرور ملي و علايق نژادي تقسيم 
كرد كه بخش دوم به ويژه موضوع عرب ستيزي همواره در سال هاي 
اخير توسط عده اي خاص در فضاي مجازي و شبكه هاي اجتماعي 
پيگيري شده كه خالي از غرض نمي تواند باشد اما ناگزير عده اي را 
كه نيتي جز حمايت از وطن ندارند با خود همراه مي كند. اين جريان، 
معمولاً كوچك ترين مخالفتي را نيز برنمي تابد و منتقدان را با عناوين 
مختلف متهم مي كند. اما حقيقت آن است كه موضوع يمن و ساير 
تحولات منطقه، در وهله اول درگيري تفكر اسلام ناب محمدي)ص(، 
با ارزش هاي وارداتي غرب از يك سو و تحجر و افراط گرايي از سوي 

ديگر اس��ت. اما مطمئناً نقش آفريني كش��ورمان در اين تحولات با 
محكوم كردن اقدامات شيوخ عرب و حمايت از مردم مظلوم منطقه، 
به دليل موضع اصولي جمهوري اسلامي ايران و اداي تكليف شرعي و 
در راستاي منافع راهبردي كشور است و از گفتار و عملكرد مسئولان 
بلند پايه نظام اينگونه بر مي آيد كه به هيچ عنوان از ديدگاه نژادي به 
اين اتفاقات نگريسته نمي شود. مثل هميشه شبكه هاي اجتماعي 
محمل بيشترين حجم از اين دست مجادلات و دعواها هستند. اما به 
واقع چه قدر از اين حرف ها تنها اظهارنظرهاي معمولي و چه قدرشان 
كنش هاي هدايت شده رسانه اي و اجتماعي هستند؟ با نگاه به سابقه 
اين كنش ها و نتيجه اي كه معمولاً از آنها گرفته مي شود، مي توان به 
يك تحليل خاص رسيد. معمولاً كساني كه به شكل افراطي بر طبل 
احساس��ات ملي گرايانه مي كوبند، تلويحاً دين و نظام ديني را مورد 
شماتت قرار مي دهند و در اين مسير به نكوهش ورود اسلام به ايران 
مي رسند. گويي اسلام كالايي عربي است كه به وسيله اعراب به ما 
تحميل شده است! نتيجه اين نگاه تقابل ساختگي تفكر و فرهنگ 
و رفتار ديني با ميهن دوس��تي خواهد بود كه ابزاري است در دست 

اصحاب حمله به فرهنگ و آداب اسلامي- ايراني. 

»جمعه ايراني« تا مهر تعطيل شد

تكذيبيه هايي كه پشت »سردار« در آمد
    الناز خمامي زاده

چند روز پيش خبري منتشر شد با موضوع ساخت فيلمي 
درباره سردار حاج قاسم سليماني. البته انتشار اين خبر با 
توجه به اينكه سردار سليماني فروتني خاصي دارد و كمتر 
علاقه مند رسانه اي ش��دن چهره خود است، باعث تعجب 
ش��د. محبوبيت مردي كه اين روزها به عن��وان نمادي از 
قهرماني، شجاعت و ميهن پرستي شناخته مي شود، خبر 

ساخت اين فيلم را خيلي زود سر زبان ها انداخت اما كمي 
نگذشت كه بسياري آن را تكذيب و همه را نااميد كردند؛ به 
نظر مي رسيد كه اين خبر كذب بيشتر ترفند يك سينماگر 

جوان براي انداختن اسمش بر سر زبان ها باشد. 
سيد سعيد حسن پور نام مستند س��از جواني است كه در 
گفت وگو با رسانه ها از توليد فيلم س��ينمايي »سردار« با 
محوريت عمليات هاي بين المللي سپاه قدس و با هدف به 
تصوير كش��يدن فتح بيت المقدس توسط نيروهاي محور 
مقاومت و سرداران ايراني به خصوص »سردار حاج قاسم 
سليماني« خبر داده و از حسن عباسي، ابوالقاسم طالبي، 
نادر طالب زاده و شهريار زر شناس به عنوان اعضاي شوراي 

توليد اين فيلم س��ينمايي نام برده بود ك��ه او را در اولين 
تجربه كار سينمايي همراهي مي كنند. 

اين خبر با بازتاب هاي فراواني در رس��انه ها و ش��بكه هاي 
اجتماعي همراه ش��د و اينكه يك هنرمند كم تجربه قرار 
است به سراغ ساخت فيلمي درباره يكي از محبوب ترين 
ش��خصيت هاي نظام��ي ماه هاي اخي��ر ايران ش��ود نيز 
س��ؤال هاي زيادي را در ذهن به وجود آورد؛ اينكه آيا يك 
جوان كم تجربه مي تواند چنين فيلمي با موضوعي حساس 
را به خوبي از آب و گل در آورد، آن هم در حالي كه ابراهيم 
حاتمي كيا با آن پرونده قطورش در حوزه فيلمسازي »چ« را 
ساخت و توده اي از انتقادات نسبت به فيلمش را پذيرا شد. 
در نهايت مشخص شد كه حسن پور سوداي شهرت داشته 
و درباره پروژه اي كه هنوز هيچ چيزي در مورد آن مشخص 

نيست، زودتر از موعد وارد گود رسانه اي شده است. 
همه چهره هايي ك��ه او از آنها نام برده ب��ود، همكاري با 
اين فيلمس��از جوان را تكذي��ب كردند و حس��ن پور در 
گفت وگوي ديگري همه چيز را تغيير داد و گفت كه اين 
افراد گزينه هاي احتمال��ي او براي اين فيلم هس��تند نه 
گزينه هاي قطعي!با اين حال به نظر مي رس��د بسياري از 
اينكه خبر ساخت فيلم » س��ردار« به دست يك فيلمساز 
جوان و كم تجربه تكذيب شده اس��ت، خوشحال باشند؛ 
چراكه اين چه��ره مي تواند دس��تمايه س��اخت يكي از 
جذاب ترين فيلم هاي تاريخ سينما شود اما در عين حال 
پرتره ساختن در سينما كار آساني نيست كه از عهده هر 
كسي ساخته باشد و اگر زماني قرار باش��د كه اين پروژه 
كليد بخورد، بهتر است اين اتفاق به دستان توانمند يك 
فيلمس��از حرفه اي رقم بخورد نه كس��ي كه سابقه كاري 

قابل توجهي در حوزه سينما ندارد.

فيلمي كه قرار نيست ساخته شود
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هنگامي كه حضرت ابراهيم)ع( به امر الهي خانه 
خدا را در همين مكاني ك��ه از ابتداي خلقت، 
معين و به عنوان كعبه يا »بيت عتيق« معروف 
بوده اس��ت، بنا مي كند، دعاي��ي مي نمايد كه 
»فَاجْعَلْ أفَْئِدَهً مِّنَ النَّاسِ تهَْوِي إلِيَْهِمْ« »سوره 
ابراهيم، آي��ه 37« يعني خداي��ا، قلوب مردم 
را به س��مت اين خانه )كعبه( متوجه كن يا بهتر بگوييم از خداي متعال 
درخواست كرد تا دل هاي مردم به سوي اين خانه هوايي شود. علت آنكه 
تمام ملت هاي اسلامي همواره شيفته زيارت خانه خدا هستند، در حقيقت 
اثر دعاي حضرت ابراهيم)ع( است و خداي متعال دعاي ايشان را اجابت 
فرموده اس��ت. دولت س��عودي حرمت حرم امن الهي را بارها شكسته و 
همگان شاهد بودند در سال 1366 چگونه صدها نفر از زائران را مظلومانه 
به خاك و خون كشيد و از آن زمان تاكنون سفرهاي حج و عمره با اذيت ها و 
آزارهاي مأموران سعودي در همه مواقف به خصوص قبرستان بقيع همراه 
بوده است. از اينكه بگذريم، هم اكنون س��عودي ها در منطقه خاورميانه 
و در سطح كشورهاي اسلامي نقشي بس��يار مخرب و حتي سفاكانه تر از 
امريكايي ها و اس��رائيلي ها دارند، مخصوصاً در اين س��ال هاي اخير آنچه 
خونريزي و جنايت در كشورهاي عراق، سوريه، لبنان، يمن، افغانستان و 
ديگر كشورها مي شود تماماً با برنامه ريزي سعودي ها و با تشكيل گروه هاي 

تروريستي نظير القاعده، طالبان، النصره، داعش و امثالهم است. 
قضيه اي كه اخيراً ب��راي دو نوجوان ايراني در ف��رودگاه جده اتفاق افتاد، 
نمونه اي از اذيت و آزارهاي سعودي ها است كه اين بار عيان شده است. حال 
آنكه اگر تلاش روحاني شجاع كاروان نبود و زائران را به تحصن چند ساعته 
جلوي هواپيما دعوت نمي كرد و بر رسيدگي موضوع و حضور مسئولان 
ايراني و سعودي سماجت نمي كرد، اين موضوع با يك عذر خواهي ساده 
تمام مي شد و همه چيز به فراموشي مي رفت. آيت الله سيد هاشم رسولي 
محلاتي يكي از شخصيت هاي عالم و فرهيخته روحاني هستند كه بيش از 
يكصد جلد كتاب، تأليف، تحقيق و تصحيح و ترجمه دارند. ايشان در اين 
سال هاي اخير فرزندشان به مدت چهار سال سفير جمهوري اسلامي ايران 
در كشور عربس��تان بودند. تصور مي شد چون فرزندشان سفير عربستان 
است، مكرر به مكه مشرف مي شوند يك روز از ايشان سؤال كردم آيا شما 
مرتب مشرف مي شويد؟! ايشان پاسخ دادند خير، يك سفر هم نرفتم! به رغم 
اينكه مي توانستم به دعوت پسرم هر ماه بروم و ليكن شبهه شرعي كردم 
و نرفتم! بنده عرض كردم چرا نرفتيد؟ پاسخ دادند يك روز يكي از مقامات 
سعودي به فرزندم گفته است، دولت سعودي با پول زائران ايراني، هزينه 
تجهيز و تسليح سلفي ها و تكفيري ها را تأمين مي كند و آنها را براي جهاد يا 

بهتر بگوييم فعاليت هاي تروريستي و بمب گذاري به عراق مي فرستد!
آيت الله رسولي محلاتي اضافه كردند؛ من با شنيدن اين مطلب شبهه كردم 
كه اگر ما مسافرتي به عربستان داشته باشيم و حتي اگر يك تومان ما هم 
بخواهد در ريختن خون مردم مظلوم عراق و شيعيان سهيم باشد، اين سفر 
مستحبّي عمره جايز نيست و حتي اضافه كردند بنده صاحب فتوا نيستم 

ولي اگر صاحب فتوا بودم حج عمره را حرام اعلام مي كردم!

در گذشته همه انواع 
ش��عر يك اعتبار و 
جاي��گاه قابل توجه 
داش��تند، ام��ا در 
حال حاضر اينطور 
نيست. به اين دليل 
كه در گذش��ته اين 
همه كارب��رد براي 
شعر وجود نداشت. 

ما امروز با جهان رس��انه مواجه هس��تيم كه انواع و اقسام كار برد هاي 
گوناگون براي شعر ايجاد كرده  است. س��ريال هاي تلويزيوني، تيتراژ 
فيلم سينمايي، آلبوم هاي موس��يقي، خواننده هاي پر شمار، تبليغات 
و غيره. الان براي شامپو و مايع ظرفش��ويي هم شعر سروده مي شود. 
وقتي كاربرد فراوان مي شود حساسيت ها پايين مي آيد. وقتي كميت 
افزايش پيدا مي كند از كيفيت كاسته مي شود و اثر با كيفيت در اين 
ميانه گم مي شود. يك بخش هم شعر آئيني و انقلابي و شعر مدح است. 
در گذشته تعداد شاعران و مداح ها كمتر بود. مقام معظم رهبري نيز 
در ديدار اخير شان با مداحان به اين موضوع اشاره كردند. الان مداحان 
و به تبع آن ش��اعران آئيني بي شمار هس��تند و تعداد مجالس مدح 
بيت)ع( خيلي زياد است. در اين اثنا شعر خوب گم مي شود. زياد  اهل 
شدن باعث شده خيلي از كار هاي خوب را نبينيم. شعر مدح و مداحي 
خيلي سعي كرده خودش را بكش��د بالا، كار هاي خوب هم داريم، اما 
قاطبه آثار سطحي است. بعضي از شعر ها آدم را منقلب مي كند اما شأن 
رعايت نمي ش��ود و اين آدم را ناراحت مي كند. متأسفانه الان بيشتر 
شعر هايي كه توسط مداحان خوانده مي شود حاوي مسائل و احساسات 
سطحي و شخصي است. معارف ديني، آنطور كه بايد در مجالس مدح 
اهل بيت)ع( مطرح و از اين فرصت براي نشر و تبليغ معارف ديني به 

خوبي استفاده نمي شود. 

نما | حسين  كشتكار

حاتمي كيا از چمران سراغ شهيد كشتي گير رفت
ابراهيم حاتمي كيا اين روزها با موتور شخصي 
در سطح خيابان هاي پايتخت تردد مي كند و 
كارگردان بزرگي چون او، از اينكه خودروي 
شاسي بلندش را به خيابان نمي آورد، پشيمان 
نيست. او اين روزها خودش را مسئول ساخت 
فيلمي درب��اره قهرمان��ان ب��زرگ مي داند. 
يكي از قهرماناني كه حاتمي كيا از س��اخت 
فيلمي درباره او خبر داده، ش��هيد حس��ين 
قُجه اي اس��ت. بعد از تجربه موف��ق »چ« يا 
»چم��ران«، حاتمي كيا مي خواه��د اين بار 
فيلمي از زندگي شهيدي بسازد كه اسمش 
چندان نام آشنا نيست. شهيد كه در جواني 
كشتي گيري قابل بود و در مسابقات استاني 
خوش درخش��يده و به اردوي تيم ملي هم 
راه يافته بود، از فرماندهان لشكر 27 محمد 
رسول الله در دوران دفاع مقدس بود. احتمالاً 
ابراهيم حاتمي كيا نوزدهمين فيلم بلندش را 
به تهيه كنندگي پژمان لش��كري پور خواهد 
ساخت و البته كه س��رمايه گذار نيز سازمان 
هنري- رس��انه اي اوج اس��ت. لش��كري پور 

پيش از اين به عنوان مجري طرح »چ« 
فعاليت كرده بود و در برهه اي از توليد 
كه مشكلاتي براي تهيه كننده »چ« 
مهدي كريمي پيش آم��ده بود، امور 

توليد را پيش برد... 
حاتمي كي��ا اين روزه��ا مش��غول تكميل 
فيلمنامه مرتبط با بخش هايي از زندگي اين 
شهيد است؛ بخشي كه در سال هاي ابتدايي 

دفاع مقدس و در كوران جنگ مي گذرد. 
ابراهي��م حاتمي كي��ا تحقيق��ات مرتبط با 
جمع آوري داده هاي مورد نياز فيلمنامه اش 
را براساس منابع مطالعاتي موجود و از جمله 
»پهلوان گود گرمدش��ت« كه مروري است 
بر زندگي ش��هيد قُجه اي انجام داده است. 
»پهلوان گود گرمدش��ت« هش��تمين جلد 
از مجموعه »بيس��ت و هفت در 27« است؛ 
مجموعه اي ك��ه در هر جل��د از آن گلعلي 
بابايي به مرور زندگي 
يك��ي از ش��هداي 
دف��اع مقدس 

مي پردازد.

استمرار عمره به چه بهايي؟!

به بهانه ديدار مقام معظم رهبري با مداحان 
شعر خوب در شلوغي گم مي شود
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تقديم به مادران شهدا در روز مادرروايت فتح مرا رد كرد!طرفداران »معراجي ها« مقصرند!
داوودي  ابوال�حس���ن 
كارگ�ردان���ي ك��ه ب��ا 
 »رخ ديوان��ه « رديف دوم 
باكس آفيس نوروزي را به 
خود اختصاص داده افت 
مخاطب در اكران نوروزي 
امسال را رد كرد. اين كارگردان افت مخاطبان سينما 
را در اكران نوروزي كاملًا رد مي كند و آن را محصول 
ذهن افرادي مي داند كه به عم��د چنين فضايي را 
به وجود آورده اند و به  »شرق « مي گويد: شايد اين 
فضا تبعات اظهارنظر گروهي است كه سال گذشته 
فيلم داشتند و با حمايت هايي فيلم هايشان فروش 
بسيار خوبي هم داش��ت؛ مثل فيلم »معراجي ها« 
كه اكران��ش از هفته ها پي��ش از نوروز آغاز ش��د و 

سينماهاي بسياري را نيز در اختيار داشت.

رضا برجي مستندس��از 
پيشكس��وت با اشاره اي 
به اولي��ن روزي كه براي 
همكاري به  »روايت فتح « 
رفته بود به مورد جالبي 
اشاره كرد. برجي گفت: 
يادم مي آي��د مدتي قبل از پاي��ان جنگ و قبول 
قطعنامه با مقداري از دستنوشته ها و عكس هايي 
كه حاصل فعاليتم در دفاع مق��دس بود به دفتر 
 »روايت فت��ح « رفتم. در آنجا يك��ي از كارمندان 
كه مسئول گزينش بود نگاهي به عكس هاي من 
انداخت و خيلي سريع و به طور رسمي ردم كرد. 
مي خواستم بيرون بروم كه شهيد آويني مرا صدا 
زد  و با آرامش به بررسي كارهايم پرداخت و گفت: 

 »خيلي خوبه…آفرين «

هن�رمن��دان س��ينما، 
تلويزي��ون، م�وس��يقي 
هركدام به اشكال مختلف 
روز مادر را در ش��بكه هاي 
اجتماعي ب��ه مادران خود 
تبريك گفته اند. سيد جواد 
رضويان، بازيگر طنز كه اين روزها با »درحاش��يه« 
جديدترين و جنجالي ترين س��ريال مهران مديري 
روي آنتن شبكه 3 حضور دارد، نيز با انتشار عكسي 
از يك مادر شهيد مي نويسد: خالقِ هر غزل و شادي 
و عشق... . و خداوند به او مي بالد. . . كه تمام شوقش، 
عش��ق و احساس��ش را... در وجود »زن« ب��ه عالمَ 
آموخت.... ميلاد دردانه رس��ول اكرم)ص( حضرت 
فاطمه زهرا)س( بر تمام زنان و مادران س��رزمينم 

مبارك باد. )تقديم به مادران شهدا( ياحق

جواد رضويانرضا برجيابوالحسن داوودي

فيلمس��از و اث��رش بايد ب��ه عنوان 
ديده بان عمل كرده و راه حل و درمان 
هر پيشامد و اتفاقي را پيش از وقوع 
انديش��ه كنند و آثارش��ان مصداق 
نوشدارو بعد از مرگ سهراب نباشد

يادداشت ميهمانمرتضي نجفي قدسي

شعرعلي داوودي

يادداشتايزد مهرآفرين

چهره  روزامير  جعفري

خبر

پرمخاطب ترين برنامه راديو در مرخصي

   سميرا سروش
ديروز طرفداران برنامه محبوب »جمعه ايراني « از 
انتظار براي پخش اين برنامه از شبكه »راديو ايران« 
نااميد شدند، بي خبر از اينكه پخش اين برنامه طنز 
و با س�ابقه راديويي تا مهر ماه متوقف شده است. 
عوامل برنامه »جمعه ايراني« خودشان درخواست 
مرخصي داده اند تا بتوانند برنامه را بازتعريف كنند. 
به گزارش »جوان«، دي��روز طرفداران برنامه »جمعه 
ايراني« به روال هميشگي روزهاي جمعه رأس ساعت 
9 صبح كانال راديويي يا دستگاه س��تاباكس خود را 
روي »راديو ايران« تنظيم كردن��د. با اينكه EPG يا 
منوي اطلاعات دستگاه س��تاباكس حكايت از پخش 
اين برنامه از ساعت 8:55 تا 11:30 صبح روز گذشته 
داشت اما راديو جوان به جاي پخش »جمعه ايراني« 
برنامه اي راديويي با محوريت روز مادر را پخش كرد و 
در آن به سراغ مادرهايي رفت كه در خانه سالمندان و 

به دور از فرزندانشان زندگي مي كنند. 
ظاه��راً عوام��ل برنامه »جمع��ه ايراني « خودش��ان 
درخواست مرخصي دادند تا بتوانند برنامه را بازتعريف 
كنند اما كمتر كس��ي از اين موضوع با خب��ر بود و به 
همين خاطر بسياري از مخاطبان اين برنامه از پخش 
نشدن اين برنامه آن هم در روز فرخنده ميلاد حضرت 

زهرا )س( متعجب شدند. 
به گفت��ه مدير راديو اي��ران قرار اس��ت جدول پخش 
جديدي براي اين ش��بكه طراحي ش��ود و تغييراتي 

اساسي در ش��بكه راديو ايران اتفاق بيفتد. ضمن آنكه 
عوامل برنامه »جمعه ايراني« خودش��ان خواستند به 
دليل اينكه اين برنامه را سال هاست روي آنتن مي برند 
در آن تغييراتي داشته باشند و حالا قرار است اين برنامه 

از اول مهرماه دوباره به پخش برسد. 
بهنام احم��د پور ب��ه »مهر« گفت��ه اس��ت: »برنامه 
»جمعه ايران��ي« از جمله برنامه هايي اس��ت كه ما به 
آن علاقه داريم و مخاطب دارد اما همه برنامه ها بايد 
با سياست هاي س��ازمان هماهنگ باشد. سعيد توكل 
تهيه كننده اين برنامه نيز چون از برنامه سازان قديمي 
راديو است هميشه با سازمان هماهنگ بوده است. من 
پيش از اين هم بيان كرده بودم كه چارت شبكه ايران 
با تغييراتي مواجه خواهد شد و مأموريت هاي جديدي 
پيدا مي كند، بنابراي��ن عوامل »جمع��ه ايراني« هم 
خودشان درخواست مرخصي كردند كه بتوانند برنامه 

را بازتعريف كنند.«

گزارش


